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a r m a n m e l i . i r حواشی مشاور نزدیک وزیر و چهره نزدیک  
به جلیلی 

 پیام کهتری مشاوری
گفت وگــو با حقوق نجومی وزارت نفت

حمید قزوینی در گفت وگو با »آرمان ملی«:  
دولت هنوز گرفتار جو انتخابات است 

 انتصاب های جناحی به پاشنه آشیل دولت تبدیل می شود
 دولت هنوز راهکاری برای مشکلات مردم ارائه نکرده است

پس از ماجرای  استخدام بحث برانگیز دختر 
نماینده گرگان در وزارت نفت حالا گفته می شود 
استخدام دو مدیرکل جدید نیز در این وزارتخانه 
غیرقانونی بوده است. برخی رسانه ها سند استخدام 
پیام کهتری انور مشاور و مدیرکل دفتر وزارتی نفت 
را منتشر کرده که نوع قرارداد و حقوق و مزایای او را 
نشان می دهد. براساس این سند این مدیرکل جدید 
وزارت نفت با موافقت جواد اوجی وزیر نفت در قالب 
قرارداد »مدت معین نوین« استخدام شده و حقوقی 
بالغ بر ۳۲ میلیون تومان برای او در نظر گرفته شده 
است. حالا گفته می شود که استخدام او در قالب 
این قرارداد غیرقانونی است چراکه براساس قوانین 
جدید استخدامی وزارت نفت، استخدام در این قالب 
نیازمند شرکت در  آزمون های مرکز توسعه مدیریت 
سرمایه انسانی صنعت نفت است و پیام کهتری در 
این آزمون شرکت نکرده است. این ایراد به حکم 
علی فروزنده مدیرکل روابط عمومی وزارت نفت هم 
وارد شده و گفته می شود حکم او نیز در قالب قرارداد 
مدت معین نوین است، با توجه به اینکه او نیز در 
آزمون های مرکز توسعه سرمایه انسانی صنعت نفت 
شرکت نکرده پس این استخدام نیز غیرقانونی است.

 ماجرای یک انتصاب
هشتم شهریور ماه بود که جواد اوجی وزیر نفت 
در حکمی پیام کهتری انور را به عنوان مشاور وزیر و 
مدیرکل دفتر وزارتی منصوب کرد. حالا دو ماه از 
حضور پیام کهتری انور در وزارت نفت می گذرد و 
اخیرا سندی درباره او منتشر شده که نشان می دهد 
در این مدت حدود ۷۰ میلیون تومان حقوق گرفته 
است. خبرگزاری فارس که در دولت روحانی در 
صف اول افشاگری حقوق های نجومی بود، حالا 
در تحلیلی نوشته »افراد عادی جامعه دسترسی 
به اطلاعات و اسناد محرمانه ندارند. گاهی مشاهده 
می شود به یکباره سندی افشا می شود، یا مدرکی 
رونمایی می شود؛ خب این سند و مدرک از کجا 
می آید؟ طبیعی است مسیر طبیعی و دسترسی 
معمولی نیست. فردی که سند محرمانه یک گزارش 
سازمان بازرسی یا نامه فلان وزیر به رئیس جمهور 
را منتشر می کند، از کجا این سند را به دست آورده 
است؟ پاسخ روشن است: افراد و جریان هایی برای 
حذف رقبای خود، یا برای تسویه حساب سیاسی با 
چهره های مشهور به عدالتخواهی ارتباط می گیرند 
و سندی به دستشان می دهند تا افشاگری کنند. 
کسی فکر نمی کند که سندی از هزاران سند 
رونمایی شده است و معلوم نیست واقعا تمام ماجرا 

چیست.
 واکنش ها

واکنش ها به ماجرای مشاور وزیر نفت به همین جا 
خلاصه نشده و کاربری با اشاره به مباحثی که درباره 
استخدام داماد زاکانی مطرح شده بود، نوشته است 
»  پیام کهتری از نزدیکان سعید جلیلی که به رئیس 
دفتر وزیر نفت منصوب شده، اولین حقوق نجومی 
خودش را دریافت کرده؛ ۳۲ میلیون تومان! اینها 
سکوت می کنند تا دولت آفتاب زیر سوال نرود. آنها 
سکوت می کنند که دولت سایه زیر سوال نرود! شاید 
کنایه این کاربر به مطلب سایت نزدیک به زاکانی 
باشد که نوشته بود چرا فقط به داماد شهردار تهران 
ایراد گرفته شده است؟ »صداوسیما با پرداخت 
به موضوع زاکانی می خواهد نشان بدهد که جناح 
سیاسی با تابلوی انقلابی گری و اصولگرایی را نیز 
نقد خواهد کرد اما عدالت سیاسی دقیق تر این است 
که فراتر از اصولگرایی و اصلاح طلبی باید عدالت 
سیاسی را در میان حتی گروه های درون انقلابی نیز 
رعایت کرد. به عنوان نمونه در همین فاصله کوتاه 
اخباری از انتصابات فامیلی توسط برخی مسئولان 
در برخی نهاد ها پخش شده و صداوسیما هنوز 
واکنشی نشان نداده است.« البته فعالان فضای 
مجازی به فیش حقوقی این چهره نزدیک به سعید 
جلیلی ایراد هایی هم گرفته اند. چنانکه کاربری 
نوشته است: ۱۲۰ ساعت اضافه کاری در ماه یعنی 
چی؟ این ۱۲۰ ساعت را انگار روتین توی وزارت برای 
همه پر می کنند. این چه وضعی است؟ می خواهید 
حقوق اضافه بدهید این همه بند و تبصره و چیز های 
عجیب من درآوردی برای چیست؟ از آقای جلیلی 
هم می پرسیم که برای حقوق نجومی افرادش مثل 
قضیه سیلی استاندار، سریع و انقلابی ورود می کند؟  
سایت اصولگرای مشرق نیز که تاکنون اخبار حقوق 
نجومی دولت روحانی را به صورت ویژه پوشش 
می داد، ناگهان مدافع حقوق نجومی کهتری انور شده 
و در گزارشی از حقوق نجومی پیام کهتری انور دفاع 
کرده و نوشته »ساعت کاری پیام کهتری تقریبا در 
تمامی ۳۰ روز ماه از ساعت ۷ صبح تا ۱۰ شب است... 
و طبیعی است که وظیفه محول شده به او در حد 
وزیر نفت سنگین و دشوار بوده و نیازمند حضور ۲۴ 

ساعته دوشادوش وزیر در وزارتخانه است.«
 پیام کهتری انور کیست؟

پیام کهتری انور متولد سال ۱۳۶۵ اهل روستای 
نصرت آباد لک لک بخش پیرسلمان و دارای 
کارشناسی ارشد از دانشگاه صنعتی شریف است 
و پیش از این در سازمان بازرسی کل کشور خدمت 
می کرد و به عنوان کارشناس نفتی با رسانه هایی 
مثل خبرگزاری فارس، روزنامه جوان و... مصاحبه 
می کرد. او خودش را این گونه معرفی کرده است: 
»بنده در روستای »نصرت آباد لک لک« زندگی 
کردم و در پایگاه بسیج و مسجد آنجا  فعالیت 
داشتم. درحقیقت بخش اعظمی از فعالیت هایم 
در مسجد روستا و پایگاه بسیج خلاصه می شود. 
در دانشگاه هم عضویت فعال بسیج دانشجویی را 
داشتم و در بخش علمی بسیج، مسئول کارگروه 
اقتصاد و نفت بوده ام.« او در انتخابات مجلس 
یازدهم از اسدآباد نامزد شده بود که با ۷۰۰ رای از 
راهیابی به خانه ملت بازماند. در آن انتخابات هیچ 
نامزد اصلاح طلبی شرکت نکرده بود و کهتری  انور 
بین نامزد های اصولگرا، شکست را تجربه کرده بود. 
کهتری انور با این رای حتی امکان حضور در شورای 
شهر اسدآباد را هم نداشت. البته فعالیت سیاسی او 
به عنوان یکی از چهره های موثر »دولت در سایه« 
سعید جلیلی در بخش نفت در نهایت او را به حقوق 

سی و چند میلیونی وزارت نفت رساند!

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
عملکرد دولت در سه ماه گذشته 
نقدهای فراوانی را در پی داشته است. 
مشخصا قضاوت درخصوص عملکرد 
دولت در این مدت کوتاه نمی تواند 
منطقی باشد اما عدم ارائه راهکار و برنامه به افکار عمومی 
یکی از مهم ترین ایراداتی است که به دولت سیزدهم 
وارد است. مهم ترین چالشی که این امر در جامعه ایجاد 
می کند این است که مردم نسبت به آینده زندگی خود 
بی اطلاع بوده و مسلما آرامش روانی مورد نیاز نیز ایجاد 
نمی شود و مردم همچون سال های گذشته همچنان در 
تلاطم زندگی خواهند کرد. اتفاقی که مشخصا نمی تواند 
مثبت قلمداد شود. این نقدها زمانی نسبت به دولت 
سیزدهم بیشتر می شود که انتصابات عجیب و غریب 
نیز در کنارش قرار می گیرد و مدیرانی که عملکرد خوبی 
داشته اند نیز صرفا به واسطه عملکرد جناحی کنار زده 
می شوند و مشاهده می شود که دولت به برخی خواسته ها 
تن می دهد. در راستای بررسی این مساله و کنکاش رویه 
دولت در ماه های اخیر، »آرمان ملی« گفت وگویی با حمید 
قزوینی، کارشناس مسائل سیاسی داشته است که در 

ادامه می خوانید.
 رویه دولت در سه ماه گذشته و پس از مراسم 

تحلیف را چگونه ارزیابی می کنید؟
به نظر می رسد که دوره انتخابات هنوز برای دولت 
سیزدهم تمام نشده است و دولت هنوز گرفتار جو 
انتخاباتی است. مشخصا دوره انتقال دولت سیزدهم 
بسیار طولانی شده است و این امر در این برهه زمانی 
نمی تواند به نفع کشور باشد زیرا با محدودیت زمانی در 
تصمیم گیری ها مواجه هستیم. دولت سیزدهم هنوز 
از فضا و هیجانات دوره انتخابات فاصله نگرفته است. 
مشخصا چند ماه از انتخابات گذشته است و دولت در 
رده های بالایی و حتی میانی تغییرات مدنظر خود را 
انجام داده است اما هنوز به نظر می رسد به تصویر روشنی 
از وضعیت کشور دست پیدا نکرده اند و به همین علت در 
برخی تصمیم گیری ها به خوبی عمل نمی کنند. همین 
مساله سبب شده است تا در اظهارنظرها و پیگیری امور، 
نوعی حیرت و عدم هماهنگی در مسئولان دیده شود که 
به نظر می رسد ریشه در عدم اشراف به امور دارد. علاوه بر 
این هنوز افکارعمومی نیز درک و تصویر روشنی از رویه 
دولت در تعامل با بخش های مختلف کشور ندارند و این 
نیز برای مردم تبدیل به سردرگمی شده است. ما شاهد 
هستیم که امروز رسانه ملی و حتی سایر ابزار رسانه ای 
به صورت گسترده فعالیت ها، سخنرانی ها و بازدیدهای 
دولت را پوشش می دهند و تقریبا همه جا تصویری از 
دولت دیده می شود اما این اظهارات و عملکرد برای مردم 
ملموس نبوده زیرا مشکلی از مشکلات مردم حل نشده 
است و مردم انتظار دارند تا زندگی آسان تر و بهتری 

داشته باشند.
 دولت سیزدهم با توجه به شرایط فعلی کشور، 

در کوتاه مدت نیاز بود تا چه اقداماتی انجام دهد؟
مسلما هیچ کس انتظار نداشته است که دولت ظرف 
مدت سه ماه مشکل بزرگی از کشور را حل کند اما حداقل 
می توانست راهکار شفاف و علمی ارائه دهد. امروز یکی از 
معضلات اصلی جامعه که جمعیت زیادی را گرفتار کرده 
است، بورس است. باید با مردم حرف زد و عنوان کرد که 
در بورس چه اتفاقی رخ داده است و دولت سیزدهم برای 
نجات سرمایه مردم و رونق گرفتن بورس چه برنامه های 
علمی و عملیاتی دارد و تا چه زمانی این حوزه سامان پیدا 
می کند. امروز گرانی و تورم نیز تبدیل به معضلاتی شده اند 
که گریبان مردم را گرفته است و دولت باید به صورت 
مشخص توضیح دهد که چه راهکاری برای مهار آنها دارد 
و از کلی گویی پرهیز کند. دولت در این زمینه خود را پیدا 
نکرده است و به خوبی عمل نکرده و با توجه به سختی که 
مردم با آن دست وپنجه نرم می کنند، ضرورت دارد تا با 

سرعت و دقت بیشتری دولت به پیش برود.
 انتصابات دولت تا به امروز به گونه ای بوده که 
بتواند گره ای از مشکلات مردم باز کند و آیا از 

نیروهای توانمند استفاده شده است؟
مشخصا هر دولتی حق دارد تا تیم خود و نیروهای خود 
را مستقر کند و در هر منصبی که فکر می کند که نیاز به 
تغییر است، این اقدام را انجام دهد و از نیروهای جدید در 
آن عرصه استفاده کند. خصوصا امروز که دستگاه های 
مختلف که از یک طیف هستند ترجیح می دهند که 
هماهنگی کامل وجود داشته باشد. این امری طبیعی است 
و هیچ بحثی در آن وجود ندارد. این رویه زمانی می تواند 
نتیجه مثبت در پی داشته باشد که در این زمینه با تدبیر 
کافی پیش رفته باشند. مشخصا اگر قرار باشد که تغییرات 
و عزل و نصب ها صرفا معطوف به اعطای سهم های سیاسی 
به جناح ها و افراد باشد و انتصابات به صورت جناحی و 
نه بر مبنای شایسته سالاری باشد، این حوزه تبدیل به 
پاشنه آشیل دولت می شود. در عرصه انتصابات دولت باید 
به توان و کارآمدی نیروهایی که قصد دارد از آنها استفاده 
کند،  توجه ویژه داشته باشد تا نتیجه بهتری کسب کند 
و بتواند به وعده های خود عمل کند. رویه جناحی در 
انتصابات مشخصا دولت را و عملکرد دولت را با چالش ها 
و خلل جدی روبه رو می کند و از امروز باید به این امر 
توجه داشته باشند. این مهم ترین چالشی است که دولت 
سیزدهم به زودی با آن مواجه می شود. باید توجه داشت 
که دولت روحانی این مزیت را داشت که برای انتخاب 
مدیران خود مجبور به اصرار بر انتخاب از یک جناح خاص 
نبود و به نحوی ما شاهد بودیم که از جناح های مختلف 
مدیرانی انتخاب می شد. بارها در دولت آقای روحانی 
شاهد بودیم که پس از جمع بندی درخصوص اینکه 
شایستگی یک فرد به اندازه کافی است، دیگر به جناح 
سیاسی او توجه نمی شد اما به نظر می رسد که دولت 
سیزدهم این آزادی عمل را ندارد و همین امر شاید در 

آینده برای دولت سیزدهم مشکل ساز شود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: بی تردید نمی توان 
نقش زنان را در تحولات کشور نادیده گرفت. این قشر 
از جامعه به رغم نادیده گرفته شدن در موضوعات 
مختلف مانند حق انتخاب به عنوان رئیس جمهور 
یا حضور در ورزشگاه ها برای تماشای فوتبال و... اما 
دلسرد نشده و از تلاش برای احقاق حقوق خود ناامید 
نمی شود. برخی اوقات اما زنانی هستند که تفکرشان 
مانند مردان مخالف حضور زنان در عرصه های مختلف 
است که همین موضوع سبب نارضایتی فعالان زن شده 
مانند چند روز پیش که صدیقه مهدوی کنی رئیس 
پردیس خواهران دانشگاه امام صادق عنوان کرد: »از 
همان ابتدا هم هدف این نبود پردیس خواهران، وزیر 
و رئیس جمهور زن تربیت کند اما هدفمان تربیت 
مدیران میانی تربیتی برای نظام آموزشی، حقوقی برای 
نظام قضایی، قانونگذاری و پژوهشی است.« یا در دولت 
سیزدهم هم به زنان بهای مورد انتظارشان  داده نشد 
و تنها خزعلی به عنوان امور زنان انتخاب شد که این 
انتصاب هم با انتقاداتی همراه است. اعظم حاجی عباسی 
دبیرکل جامعه زینب)س( درباره چرایی عدم حضور 
زنان در دولت، انتصابات صورت گرفته، ائتلاف زنان 
اصلاح طلب و اصولگرا و... با »آرمان ملی« به گفت وگو 

پرداخته که در ادامه می خوانید.
  دولت سیزدهم را باید دولت اصولگرایان 
نامید. با توجه به این موضوع تا چه حد از 
انتصاب ها که البته زنان سهمی از آن نداشتند، 

راضی هستید؟
ما به عنوان یک حزب زنان )جامعه زینب( درخواست 
ملاقات با آقای رئیسی را داشتیم که انجام نشد. در 
شرایط کنونی مطالباتی وجود دارد که باید مطرح 
شود  به عنوان نمونه می توانند در انتصابات از زنان 
توانمند بهره ببرند تا جامعه هم از فرصت حضور زنان 
شایسته در مناصب مختلف استفاده کند اما متاسفانه 

هیچ مشورتی در انتصاب ها با فعالان امور زنان و احزاب 
صورت نگرفت و حتی انتصاب خانم ها با نظر فعالان امور 
زنان نبود که اشراف بیشتری به مسائل زنان دارند. از 

ما مشورت نگرفتند.
 پس معیار گزینش و انتصاب به ویژه در مورد 

زنان چه بود؟
 این انتصاب ها از طریق پدرخوانده ها و سفارش هایی 
بود که می شد و شایسته سالاری در انتصاب ها رعایت 
نشده است. حتی برای انتصاب معاونت امور زنان 
ریاست جمهوری با احزاب زنان و فعالان امور زنان 
مشورتی صورت نگرفت. با این حال هنوز این مطالبه 
را داریم که در انتصاب ها به شایسته سالاری به جای 
پدرسالاری، مرد سالاری و پدرخواندگی توجه شود. 
متاسفانه افرادی که افکار مردسالارانه دارند اقدام به 
معرفی خانم هایی می کنند که تابع باشند و صاحب نظر 
نباشند. متاسفانه تا حدودی شاهد یک حضور فرمایشی 
و نمایشی از خانم ها هستیم که این موضوع مورد قبول 
ما نیست. انتظار داریم درباره انتصاب بانوان با فعالان 
امور زنان مشورت شود چراکه شناخت بیشتری به 
این حوزه و زنان توانمند داریم لذا بهتر می توانیم 

کمک کنیم.
 با خانم خزعلی به عنوان معاون امور زنان و 

خانواده رئیس جمهور دیدار کردید؟ 
خیر. جلسه ای با خانم خزعلی نداشیم. دو تن از 
اعضای شورای مرکزی جامعه زینب گزارش هایی 
درباره این مرکز  آوردند که نشان می داد جلسات 
مفیدی برگزار نشده و خانم خزعلی برنامه ای برای 
حل مسائل زنان ارائه نکرده است. انتظار می رود پس 
از گذشت ۴ دهه از تاسیس مراکز زنان، مسئولیت آن 
به فردی واگذار شود که ضمن اشراف کامل به مسائل 
زنان، دارای برنامه برای حل مشکلات باشد. اکنون این 
ایراد وارد است و این نقد را داریم البته شروع کار است و 

خانم خزعلی هنوز هم می تواند ارائه برنامه داشته باشد 
و برنامه کوتاه مدت و میان مدت و بلند مدت ارئه کند. 
فعالان زن  و جامعه زینب اعلام آمادگی کردند که برای 

حل مسائل زنان همکاری کنند.
  تعامل معاونت امور زنان و خانواده دولت 

آقای روحانی با زنان و جامعه زینب چطور بود؟
متاسفانه برخلاف آنچه زنان اصلاح طلب مطرح 
می کنند، نگاه فراجناحی به مسائل زنان ندارند. مسائل 
زنان باید با نگاه فراجناحی و به دور از نگاه سیاسی 
و جناحی طرح شود. در دولت قبل هم هیچ گونه 
همکاری بین ما نبود. خانم ابتکار در ابتدا که مسئولیت 
این معاونت را پذیرفت، بنده را دعوت کرد و نظراتی 
دادیم اما این جلسات ادامه پیدا نکرد و هیچ گونه تعامل 
و همکاری میان ما، زنان اصولگرا با معاونت امور زنان 

وجود نداشت.
 البته  از این نکته غافل نشویم که بعضا زنان 
به تخریب یکدیگر می پردازند و به طور جدی 

پشتیبان همدیگر نیستند.
بله. درست است. معتقدم زنان باید با هم به 
اشتراکاتی برسند، وحدت داشته باشند و از همدیگر 
حمایت کنند اما متاسفانه این طور نبوده است. در 
انتصاب ها از رانت استفاده شده و افراد با نظر 
پدرخوانده ها  و با سفارش افراد منصوب می شوند که 
همین امر مانع وحدت و یکپارچگی  میان زنان شده 
است. متاسفانه  فرد فقط خودش را در نظر می گیرد و 
پس از دریافت پست، خیالش راحت می شود بنابراین 
تاکنون تلاشی برای وحدت و ائتلاف زنان تا حالا 
نبوده و فردگرایی و خودمحوری بوده است. در جریان 
اصلاح طلب بیشتر دیده شده که افراد همسو با خودشان 
را به کار می گیرند و با  آنها همکاری می کنند یعنی از 
همه تفکرات استفاده نمی شود و مسائل زنان به قوت 
خود باقی می ماند.  فکر می کنم کمی غیرمنصفانه 

قضاوت می کنید. در انتخابات ۱۴۰۰ اصولگرایان 
نسبت به اهمیت کاندیداتوری خانم وحید دستجردی 
که یک اصولگراست، بی تفاوت بودند اما اصلاح طلبان 
نام ایشان را در لیست کاندیداهای احتمالی گذاشتند. 
خانم وحید دستجردی تمایلی به حضور در انتخابات 
نداشتند و دلیلش را از خودشان بپرسید. متنی از ایشان 
دیدم که در آن عنوان شده بود »من کار را به آقایان 
واگذار می کنم.« دلیلش را می توان حدس زد اما بهتر 

است خودشان صحبت کنند.
 چند روز پیش به اظهارات خانم مهدوی کنی 
در مورد دانشگاه آزاد ایراد گرفته بودید. ماجرا 

چه بود؟
پیرو گفت وگوی خانم مهدوی کنی و اینکه گفته 
بودند »بنا نداریم زنان را برای ریاست جمهوری و وزارت 
تربیت کنیم بلکه می خواستیم زنان در حوزه های 
آموزشی، تربیتی، قضایی و قانونگذاری تربیت شوند« 
نقدی را وارد دانستم از جمله اینکه از ابتدای تشکیل 
دانشگاه پردیس امام صادق هدف شما تربیت زنان 
برای ریاست جمهوری و وزارت نبوده که البته کاملا 
مشخص است. اگر غیر از این بود که الان نیمی 
از کابینه دولت سیزدهم وزیران زن دانشگاه امام 
صادقی بودند. اینکه چرا چنین بنایی نداشتند جای 
سوال دارد. باید مشخص می کردند با چه معیاری 
خانم ها را برای این جایگاه ها مناسب نمی دانند. 
ایشان همچنین گفته بودند برای مدیریت های میانی 
تربیتی و آموزشی، قضایی و قانونگذاری زنانی را تربیت 
کرده اید. باید توضیح دهند چند نماینده زن مجلس از 
فارغ التحصیلان پردیس امام صادق هستند؟ ایشان 
ادعاهایی دارند و من هم سوالاتی داشتم. ایشان به 
اهمیت موضوعات تربیتی و آموزشی و... اشاره کردند 
که موضوع ویژه ای نیست چراکه همه دانشگاه ها این 
کار را انجام می دهند بنابراین دانشگاه امام صادق کار 

خاصی نکرده است.
 چندی پیش بحث ائتلاف میان زنان اصولگرا 
و اصلاح طلب مطرح شد. به نظر شما این ائتلاف تا 

چه اندازه اهمیت دارد؟
ائتاف در صورتی می تواند شکل بگیرد که همه اعضا 
دارای نگاه فراجناحی باشند. ما تجربه شکل گیری 
ائتلاف میان زنان اصلاح طلب و اصولگرا را در گذشته 
داریم ؛ ائتلافی که بسیار مفید و تاثیرگذار بود. پس از 
درگذشت خانم مریم بهروزی این ائتلاف از بین رفت. 
خانم بهروزی مانند ستون خیمه  ای بودند که توانستند 
همه را در کنار هم جمع کرده و به مدیریت ائتلاف 
بپردازند. اتفاق خوبی بود. در دیداری که با آقای هاشمی 
داشتیم ایشان گفتند آفرین بر شما که چنین ائتلافی 
را شکل دادید و ما همواره از زنان می آموزیم. اولین ها 
همیشه از طرف خانم هاست اما متاسفانه دو طرف در 
به هم خوردن ائتلاف مقصر بودند اما علت اصلی از طرف 
اصلاح طلبان بود و البته چند نفر از جریان اصولگرایی 
هم بی تاثیر نبودند. امیدوار بودیم ادامه بدهیم اما نشد 
حتی چند جلسه برگزار کردیم اما نشد. اشکال بیشتر 

از سوی زنان اصلاح طلب بود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: » شایسته سالاری« امری که قرار بود در 
دولت سیزدهم سرلوحه کار قرار گیرد و از مدیران بالادستی تا مدیران میانی 
و زیرمجموعه ها بر این مبنا انتخاب شوند؛ اما آنچه طی ۲ ماه و اندی گذشته از 
دولت سیزدهم در روند انتصابات می بینیم بعضا آنگونه که وعده داده شده نبوده 
است و هر از چندی شاهد انتصاب افرادی در برخی مسئولیت ها هستیم که اساسا 
به جهت سوابق اجرایی، تجربه، تخصص و تحصیلات اساسا قرابتی با آن مجموعه 
ندارند و صرفا به واسطه برخی مناسبات به کار گمارده شده اند. در مراتب بالا 
مشخص بود که رئیس جمهور  از برخی کاندیداهای رقیب اما همفکر خود در 
کابینه در نقاط مختلف استفاده خواهد کرد اما اینکه در زیرمجموعه هایی مثل 
سازمان ها و ادارات نیز شاهد تفوق و برتری رابطه به ضابطه در انتصابات باشیم 
چندان مورد تایید و پسند جامعه نیست. چنانکه اگر به آخرین این انتصابات 
مراجعه کنیم، خواهیم دید که پس از اظهارنظر لاله افتخاری نماینده مجلس 
یازدهم مبنی بر اینکه روش رئیسی برای اداره کشور سیره ائمه معصومین )ع( 
و الگوی درست کشورداری است، ساعاتی بعد حجت ا... عبدالملکی وزیر کار در 
حکمی فرزند وی را به سمت سرپرست صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان 

فولاد منصوب کرد. هرچند که این تنها حکم نبوده و پیش از آن نیز در 
زیرمجموعه دولت و سایر ارگان ها شاهد چنین مسائلی بوده ایم. مثل 
درخواست محرمانه سعید عین اللهی مدیر تأمین نیروی انسانی 
صداوسیما که دختر ۲۱ ساله اش با مدرک دیپلم تجربی به عنوان 
کارشناس پیراپزشکی استخدام شود. یا انتصاب داماد زاکانی 
شهردار تهران به سمت مشاور وی که البته با فشار افکار عمومی 

لغو شد. همه این اتفاقات این معنا را به جامعه منتقل 
می کند که به جای شایسته سالاری امروز جریانی درگیر 
سهم خواهی است و هر کس که بتواند، تلاش می کند 
به واسطه برخی روابط و مناسبات سیاسی، اقوام و 
نزدیکان خود را به منصبی بگمارد. این درحالی است 

که اصولگرایان در مناظرات انتخاباتی و پیش از آن بر لزوم جلوگیری از فامیل بازی 
و استخدام اقوام و خویشان  تاکید می کردند و دولت مستقر را به جهت همین امر 
مورد تخطئه و تخریب قرار می دادند. اما حال که نوبت به خودشان رسیده گویی 
تمامی آن حرف ها فراموش شده و انگار نوبت اصولگرایان است که از این شرایط  
نهایت استفاده را ببرند. البته نباید این نکته را از یاد برد که شخص رئیس جمهور 
همواره در نظر و عمل به مساله شایسته سالاری و کارآمدی باور داشته است و این 
مهم را می توان در دوران کاری اش در دستگاه قضا به وضوح مشاهده کرد اما دولت 
شرایط و ضوابط خاص خود را دارد و برخی معتقدند که در این جایگاه شاید برخی 

مناسبات موجب برخی انتصابات گردد.
 تاثیر انتصاب ها بر اعتماد عمومی

برخی  انتصاب  و  یک سو  از  مجلس  نمایندگان  برخی  سهم خواهی 
فارغ التحصیلان یک دانشگاه خاص باعث شده تا اخیرا جامعه و به خصوص فضای 
مجازی به بحث انتصابات در نهادها و سازمان های مختلف واکنش نشان دهد و این 
پرسش مطرح گردد که اگر قرار بر شایسته سالاری و انتخاب بر مبنای کارآمدی 
و توانایی است پس چرا برخی افراد باید با سفارش یا به واسطه برخی مناسبات به 
سمت هایی برسند، درحالی که شاید در آن بخش افرادی به مراتب لایق تر از 
آنها وجود داشته باشند که بتوانند گره ای از مشکلات  مردم و کشور در آن 
حوزه را باز کنند. چنانکه روز گذشته شیوا قاسمی پور نماینده مریوان و 
سرو آباد در نطق میان دستور خود در مجلس در واکنش به این انتصاب ها 
گفت: »در روزهای اخیر شاهد انتصابات فامیلی برخی از مسئولان ارشد 
دولت در مناصب دولتی و خصوصی هستیم. تا کی باید شاهد استفاده 
رانت در انتصابات باشیم؟ امیدوارم مسئولان تاکید مقام معظم 
رهبری بر استفاده از ظرفیت نخبگان در راستای توسعه کشور 
را سر لوحه انتخاب افراد برای تصدی پست های کلیدی قرار 
دهند و دست از انتصابات حزبی و فامیلی بردارند.« این در 
حالی است که اواسط مهرماه خبری در فضای مجازی 

منتشر شده مبنی بر اینکه فقط ۱۸۰ انتصاب در حوزه معاونان وزیر، استانداران، 
مدیران سازمان های بزرگ دولتی، مشاوران و رؤسای دانشگاه های مهم در دولت 
سیزدهم انجام شده  که در میان منصوب شدگان ۹۶ نفر سوابق کاری هم رتبه 
یا نزدیک به سمت جدید را دارند و سوابق ۸۴ نفر از این افراد به  لحاظ ارتباط با 
مسئولیت جدید و سطح سمت مجهول است. البته مسلما امروز که در اواسط آبان 
هستیم این آمار نیز تغییر کرده است. اما آنچه مسلم است در شرایط فعلی که به 
گفته خود وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی ۲.۴ میلیون بیکار در کشور داریم و 
۴.۵ نفر از آنهایی هم که سرکار می روند اشتغال غیر رسمی داشته و بیمه ندارند 
چنین انتصاباتی آن هم بر مبنای روابط و مناسبات تاثیر بسیار مخربی بر اعتماد 
عمومی و سرمایه اجتماعی خواهد گذاشت و مردمی که با مشکل معیشت خود 
مواجه هستند نگاهشان نسبت به عملکردها و مسئولان تغییر خواهد کرد.  به نظر 
می رسد که مسئولان امر به ویژه رئیس جمهور محترم که بسیار به بحث بازگشت 
اعتماد عمومی تاکید دارد باید به نحوی بر این انتصابات نظارت کند و همان طور 
که در ابتدای راه دولت گفت بنا بر کارآمدی و شایسته سالاری  و نه روابط فامیلی  

و جریانی بگذارد تا اعتماد از دست رفته مردم نیز بازگردد.
  پرهیز از انتصاب های حاشیه دار 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درخصوص انتصاب نزدیکان مقامات 
سیاسی در پست های مختلف و نقاط ضعف و قوت آن اظهار داشت: حقیقت این 
است که در انتصابات فامیلی به فرض اینکه رعایت شایسته سالاری صورت گیرد، 
شبهه ناک است. شبهه آن این است که همین شایسته سالاری و همین شایستگی ها 
را ممکن است فرد دیگری هم داشته باشد. حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم 
گفت:  معتقدم که مسئولان باید در حوزه های مدیریتی خودشان از انتخاب افرادی 
که به آنها وابستگی دارند  پرهیز کنند. از این جهت بسیار مناسب است که از انتصاب 
نزدیکان دوری و پرهیز شود تا این شبهه به وجود نیاید که فامیل بازی است چون 
بالاخره مردم ذهنیت خوبی از این گونه اقدامات ندارند و جلب اعتماد عمومی و بالا 
رفتن سرمایه اجتماعی اقتضا می کند که به شدت از این گونه انتصابات خودداری 
و پرهیز شود. وی افزود: نظر بنده بازتاب نظر مردم در این باره است. افکار عمومی 
نمی پسندد که مسئولان کشور بستگان خودشان را به قدرت برسانند و به آنها پست 
دهند. درواقع مردم این گونه اقدامات و انتصابات را فامیل بازی می دانند. از این جهت 
حتی اگر طرف شایستگی دارد توسط خویشاوند خودش نباید به کار گرفته شود. 
سخنگوی جامعه روحانیت مبارز تصریح کرد: به آقای رئیسی توصیه می کنم از 

چنین انتصاب های حاشیه داری در دولت پرهیز کنند.

 گزارش»آرمان ملی« از حواشی انتصاب های فامیلی:
شما كه ادعاي شايسته سالاري داشتيد؛ نداشتيد؟  

  مصباحی مقدم: مردم ذهنیت خوبی از فامیل بازی بین مقامات سیاسی ندارند

دبیرکل جامعه زینب)س( در گفت وگو با »آرمان ملی«:  

زنان حضور نمايشی 
دارند؛ نه واقعی 

   نقش پدرخوانده ها در انتصاب ها! 
  خانم خزعلی برنامه ای برای حل مسایل زنان ارائه نکرده است 

ماه ها از پایان دولت روحانی گذشته اما برخی هنوز تخریب 
این دولت به ویژه تیم مذاکره کننده هسته ای را وظیفه خودشان 
می دانند، هنوز به دولت قبلی ها اتهام مماشات با غرب را می زنند و 
اشاره ای به موفقیت های دولت روحانی ندارند، مانند اینکه رئیس 
کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: دولت روحانی ۸ سال کشور را 
معطل غرب و آمریکا کرد و منتظر بود تا آمریکا و کشورهای غربی 
مشکلات مان را حل کنند. مرتضی آقاتهرانی اظهار داشت: مدافعان 
ارتباط با غرب هشت سال همین مطالب را مطرح کردند اما با وجود 
برجام، هیچ گشایشی در وضعیت اقتصادی کشورمان به وجود 
نیامد. وی بیان کرد: دولت روحانی در هشت سال گذشته تمام 
ظرفیت خود را برای تعامل با کشورهای غربی گذاشت و نتیجه 
این تفکر باعث شد که بدترین شرایط اقتصادی به مردم ایران 
تحمیل شود. دولت تدبیر و امید هشت سال کشور را معطل غرب 
و آمریکا کرد و آنان منتظر بودند تا آمریکا و کشورهای غربی برای 

ایران کاری انجام دهند تا مشکلات کشورمان حل و فصل شود.

بالاخره زور آنانی که خواستار شفافیت در بررسی طرح 
صیانت بودند، چربید و اعلام شد جلسات علنی است. رئیس 
کمیسیون مشترک حمایت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
تاکید کرد که طرح حمایت از حقوق کاربران دنبال محدودیت 
اینترنت نیست. رضا تقی پور با استناد به ماده ۷۵ آیین نامه در 
تذکری اظهار کرد: یکی از همکاران ما در نطق خود نسبت 
سویی به طرح حقوق کاربران داد؛ نکته ای خلاف واقع بیان کرد 
که این طرح دنبال محدودیت اینترنت است که چنین چیزی 
صحت ندارد. وی ادامه داد: ما در حال بررسی طرح حمایت از 
حقوق کاربران در کمیسیون مشترک هستیم. به رغم تمامی 
شیطنت های رسانه ای جلسات کمیسیون به صورت تصویری 
زنده پخش می شود توصیه مان این است که پخش زنده درباره 
جلسات صحن هم تسری پیدا کند. عبدالرضا مصری نایب 
رئیس مجلس هم گفت: اگر هر کدام از نمایندگان، پیشنهادی 

درباره این طرح دارند به کمیسیون ارائه دهند. 

دلواپسان و طراحان هجمه به دولت روحانی حالا نگران تخریب 
دولت سیزدهم هستند. یک بام و دو هوا بهترین تعریف از عملکرد 
این دلواپسان است.دیروز عضو هیات رئیسه مجلس گفت: 
گزارشاتی را از اتاق های تخریب دولت دریافت کرده ایم، عده ای 
چوب لای چرخ حرکتی دولت می گذارند و در مسیر حرکت دولت 
میخ ریزی و سنگ اندازی می کنند تا چرخ دولت پنچر شود. طبق 
گزارشاتی که دریافت کردیم این افراد بسیار منسجم هستند 
و جلسات متعددی را برگزار کرده و هدفشان صرفا به حاشیه 
کشاندن دولت و اقدامات دولت است. علیرضا سلیمی  در پاسخ 
به این سوال که بنای مجلس برای پیگیری گزارشاتی که به آن 
اشاره کردید چیست، گفت: گزارشاتی از اتاق های تخریب دولت 
دریافت کردیم که به حوزه ذیربط خواهیم داد و در این موضوع 
نهادهای ذیربط باید وظایف خودشان را انجام دهند. بخشی از این 
گزارشات را به قوه قضائیه ارجاع می دهیم و بخشی دیگر را هم به 

سایر نهادهای ذیربط در این حوزه ارائه خواهیم کرد.

 

پخش زنده جلسات صیانت 
از حقوق کاربران

دلواپسان نگران تخریب 
دولت!

 پیشگویی تمایل روحانی
 به آمریکا!

 


